
Egyebek.!

Haranghy László professzor 1948-ban lett a Magyar 

Tudományos Akadémia levelező tagja. Az Akadémia átszervezésekor 

tanácskozó taggá minősítették. Ebben az időben Haranghy László a 

marosvásárhelyi orvosegyetemen tanszékvezető professzor volt. 

Ma gyár országra való visszatérése után azzal a kéréssel fordult 

az Akadémiához, hogy ügyét vizsgálja felül és érvényesítse az ő 

esetében is az alapszabálynak azon pontját, mely szerint külföldön «
tartózkodó magyar tudósok akadémiai tagságának ügyében az Akadémia 

a Magyarországra való visszatérés után dönt•

Az Akadémia felülvizsgálta Haranghy László egyetemi 

tanár bejelentését és az ^.osztály egyhangú véleményét magáévá 

téve javasolja, hogy Haranghy Lászlót az Elnökség tudományos és 

politikai munkássága és érdemei alapján levelező taggá választás

ra a következő közgyűlésnek javasolja.

Javaslat: Az Elnökség tudomásulveszi az V.osztály 

osztályvezetőségének ülésén hozott hatá

rozatát, hogy Haranghy Lászlót javasolja 

levelező taggá választani. Az Elnökség 

ennek értelmében kimondja, hogy az Aka

démia soronkövetkező közgyűlésén m-anghy 

László levelező taggá való választás ár a 

előterjesztést tesz.



Egyebek<2.

Tamás Aladár. az UNESCO Magyar Nemzeti, Bi_zottságá.n.ak, 

főtitkárának átirata.

Az UNESCO Magyar Nemzeti Bizottsága Elnöksége szeptember 

9-én tartott ülésén határozatot hozott az UNESCO Magyar 
Nemzeti Bizottsága tagjainak kinevezésére vonat kozolag. Né

zeten szerint a bizottságban a tudományos élet hozzávetőlegesen 

tiz képviselője foglalhatna helyet és kívánatos volna, ha ab

ban elsősorban olyan személyek vennének részt, akik beosztá-
%

sü. és munkájuk folytán az UNESCO-val kapcsolatos ügyekkel 

egyébként is foglalkoznak és lehetőleg angol vagy francia 

nyelvtudással rendelkezni•

Célszerűnek tartanám, ha a Magyar Tudományos Akadémia néhány 

osztályának, az Akadémia Könyvtárának és az Akadémia felügye

lete alá tartozó 3-4 intézménynek /pld. Közgazdaságtudományi 

Intézet .Jogtudományi Intézet/ vezető munkakörben dolgozó 

/ képviselői, valamint néhány külföldön is ismert., nemzetközi

tapasztalatokkal rendelkező tudós /pld. Mosonyi Emil, Alexits 

György, Hényi Alfréd, Szabolcsi Bence/ vennének részt a

Bizottságban.

Tájékoztatásul közlöm, hogy a Társadalom- és Természet- 

tudományi Ismeretterjesztő Társulat, valamint a Műszaki és 

Természettudományi Egyesületek Szövetsége vezetőit közvet

lenül fogom felkérni, hogy a Bizottságban vegyenek részt.

Kérem Elnök Elvtársat,hogy a bizottság munkájának beindítása 

céljából /: más országok UNESCO bizottságának küldendő pro- 

/ paganda anyag beszerzésére :/ az 1955.évben hátralévő részé.

ben azAkadémia 1500 Et-tal, 1956.évben 30.000 Ft-tal járuljon 
hozzá a bizottság kiadásaihoz.



MAGYAR TUDÓMÉ YOS AKADÉMIA Ügy szám:
Előadó: Erdélyi E lék né

Tárgy: Egyes Acták ivkeretének felemelése 1955.évben.

Az Akadémiai Kiadóval és az Akadémiai Nyomdával 
történt megbeszélés szerint a 100.000 Ft-os póthitelből 
kb. 45 iv Acta iv megjelentetése lehetséges.

Acta

c

ívterjedelem emelést a következő Acták kértek:

Acta

Acta

Acta

Acta Technica ...................... 16 iv,

Archeológica .... 15 iv,

Chimica •••••• 30 iv,

Botanica .................. • 15 iv,

Zoologica • . • • • 15 iv.

ít említett szakemberekkel történt megbeszélésA
- tekintetbe véve a beérkezett kéziratokat, aalapján 

nyomdakapacitást és az előállítható klisék mennyiségét - 
a következő Actáknál javasolnánk az ivkeret felemelését 
1955. évre:

Acta Technica.....................15 iv,

Acta Chimica ..... .15 iv,

Acta Botanica ..... 15 iv.

Az itt említettek közül az Acta Technica és Botanica 
kézirata lefordítva, lektorálva, szerkesztve rendelkezésünk
re áll, az Acta Chimica anyagának szerkesztésére ezután 
kerülne sor.

Az Acta Archeologicánál és a Zoologicánál nem old
ható meg az ivemelés, mert igen sok kliséanyagra lenne 
szükség, aminek az elkészítése időre majdnem teljesen 
lehetetlen. A terjesztés szempontjából is előnyösebb a 
félkötet megjelentétse.
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Egyebek 4.

Javaslat az Acták külföldön való Ismertetésére.

Az Akadémia idegen nyelvű Actáinak külföldön való 

szélesebb körű ismertetése érdekében szükséges lenne figyelő 

szolgálat rendszeresítése. ,3z'szükséges azért, mert séma 

csere jellege, sem költségvetési kéretünk nem engedi meg, hogy 

cserekapcsolatainkat tovább szélesítsük, illetve a tisztelet

példányok küldését olyan mértékben kiterjesszük, hogy mindazok

ba a külföldi kutató- és szakintézetekbe elküldjük,ahol tudo

mányos eredményeink megismertetése kívánatos lenne.
A figyelő szolgálat keretében az Acták megjelenésé

vel egyidőben elküldenénk - az Akadémia illetékes• osztályai által 

megjelölt helyekre - azok tartalom jegyzékét, megjelölve benne 

azokat az intézményeket, ahová az Actákat csereképpen rendsze

resen küldjük. Ezzel felhívnánk az érdekelt szakemberek figyel

mét a legújabb tudományos eredményekre, és ezáltal remélhetőleg 

az Acták külföldi előfizetése is növekedne.
A figyelő szolgálat bevezetésével és annak vitelé

vel az Akadémia Könyvtárát bíznánk meg. A felmerült kltsegve- 

tési és beruházási költségeket a Könyvtárnak kell fedezni olyan 

módon, hogy költségvetését a szükséges összeggel Memeljük. A 

kiadványhoz szkséges nyomtatványokat, - a megjelenő Acta k tetek 

tartalom jegyzékét - megfelelő pé'dánystómban /-200-300/ mint 

leül önle nyomató t az Akadémiai Kirdó biztosítana.



-Így ebek 5,
/

----- —' vezetőségének kibővítése.

A -Wiai Tudományok Osztályának vezet« - 
kéréssel fordult 7 vezetosege ezzel

, -ordult az Klnökséahez
Schay Géza akadémikussal, . Ozpódtl L7 °S2UlyVeZe 

igazgatójával kibővithessék. ''
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skadémikuc? o szttílyvezet őségi 
tagságához *
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